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Referat Grønt Råd 20. september 2021
Kl. 16:00-18:00 Lindøalleen 51, 5330 Munkebo (Lokale: Kerteminde)

Tilstede: 
Mogens Ribo Pedersen (MRP) 
Tonny Jack Nielsen (TJN)
Dorte Frandsen (DF)
Jacob Harrekilde Jensen (Naturstyrelsen)
Frode Thorhauge (FT)
Ejnar Zacho Rath (EZR)
Stig Bille Brahe Selby (SBBS)
John Eriksen (JE)
Frede Østergaard Andersen (FØA)
Johannes Holdgård Thuesen (JHT)
Martin Køhl Søholm (MKS)
Mia Vedel Sørensen (referent)

Afbud: 
Peter Bisgaard 
Rudolf Iuel
Ib Knudsen (Danmarks Sportsfiskerforbund) - udeblev uden afbud

Referat

1. Godkendelse af dagsorden 20. september samt referat fra 16. juni

Dagsordenen blev godkendt og der var ingen bemærkninger til sidste refe-
rat.

2. Orientering fra Bæredygtighedsrådet (JHT)

JHT præsenterede kort strukturen i det nye Bæredygtighedsråd. Han fortalte 
at første møde blev afholdt i August, og næste møde er den 28. september. 
JHT er sekretær for rådet. Formand for rådet vælges i starten af 2022. 
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Side 2 af 43. Dialog om Grønt råds rolle i Klimaarbejdet (JHT)

JHT præsenterede overordnede målsætningerne for klimaarbejdet, og vi 
snakkede om hvordan Grønt Råds rolle kunne blive fremover.

Det blev diskuteret hvorvidt der stadig er et behov for Grønt Råd, og det blev 
konkluderet at der er behov for Grønt Råd. Grønt Råd adskiller sig fra Bæ-
redygtighedsrådet ved at det er organisationerne som er repræsenteret, 
hvorimod Bæredygtighedsrådet er enkeltpersoner og virksomheder som er 
repræsenteret. Det blev også påpeget at da §17 stk. 4-udvalget oprindeligt 
foreslog at nedsætte Bæredygtighedsrådet foreslog de samtidig at styrke 
Grønt Råd. 
Ifølge Grønt Råds kommissorium vedrører Grønt råd natur, miljø og rekreati-
ve interesser, så det dækker også andre områder end Bæredygtighedsrådet. 

4. Opstart naturpolitik

MKS orienterede om at administrationen fremlægger en sag på Miljø, Teknik 
og Miljøudvalget om at arbejdet med naturpolitikken opstartes. 
Naturpolitikken skal være færdig med udgangen af 2021. Når naturpolitikken 
er vedtaget, startes arbejdet med at få handleplanen for området politisk 
godkendt. Der bliver taget udgangspunkt i det arbejde §17 stk. 4-udvalget 
har også lavet.

Dem fra Grønt Råd der var med i §17 stk. 4-udvalget vil gerne kommentere 
på naturpolitikken og bistå administrationen hvis det kan hjælpe. 

JHJ fortalte at Naturstyrelsen arbejder med en årlig revision af handleplanen 
op til efterårets budgetforhandlinger. 

I nuværende kommissorium står der følgende under kommissorium:

”6. Ændring af Kommissorium
Kommissoriet er revideret i 2018, revisionen i januar 2018 er godkendt af 
Miljø, Natur- og Teknikudvalget ved beslutning om at rådet fortsætter i 
perioden 2018-21. Grønt Råd godkender dette kommissorium på først 
kommende møde herefter.
Fremtidige ændringer eller tillæg til kommissoriet skal godkendes af Miljø-, 
Natur- og Teknikudvalget.”

Det skal derfor godkendes politisk om rådet skal fortsætte i den kommende 
valgperiode fra 2022-25. Herefter skal kommissoriet ændres/tilpasses.

5. Status på DKVild konkurrencen

MKS orienterede om at kommunen pt. har Henrik Mathiasen i 3 måneders 
skolepraktik. Henrik skal primært beskæftige sig med Vild konkurrencen. 
Han har bl.a. haft stor succes med at tage rundt i kommunen med Kertemin-
de Frøblandingen og snakke med borgere.
Kommunen har fået en del henvendelse med artsrige grøftekanter via TIP 
Kerteminde og er begyndt at ændre driften på de fleste strækninger. Kom-

http://www.kerteminde.dk/
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Side 3 af 4munen har afsat en DKVild pulje på 250.000 kr. årligt de næste 2 år. Der er 
endnu ikke kommet så mange henvendelser.
DF foreslog derfor at ETKerteminde kan hjælpe med at videresende info om 
Vild-puljen til virksomheder og lodsejere.  

- Orientering om opstart af græsningsprojekt ved Tippen

Der skal sættes hegn og bordebænkesæt op på Tippen, og området bliver 
via en bro forbundet til Sybergland-stien. Området ligger op til §3-natur og 
forventes derfor at blive et fint engområde. 

- Forslag om at anbefale kommunen skal certificeres til at blive bi-
venlig (EZR) https://www.biavl.dk/bivenlig/kommune/

Det blev vedtaget at Grønt Råd anbefaler det kommer på den politiske 
dagsorden, at kommunen skal certificeres som bivenlig.
En af hovedårsagerne til anbefalingen er at kommunen allerede gør de ting 
der skal til for at blive certificeret, i forbindelse med DKVild. 
Der blev bag anbefalingen lagt vægt på at kommunikationen er vigtig ved en 
sådan certificering, og JH vil sende skriv rundt fra Naturstyrelsen omkring 
honningbier i naturen. 

6. Status på EU-Life naturplejeprojektet (Bogø og Mejlø)

MKS orienterede om det Fynske LIFE-projekt. Det var oprindeligt meningen 
at ansøgningen skulle sendes i år, men pga. corona er ansøgningsfristen 
udskudt til april 2022.
I Kerteminde Kommune handler projektet om:

- Facilitering af græsning med ebbeveje ved Mejlø og Bogø.
- Skabe korridorer til Odense Fjord med vandhuller for Strandtud-

sen og Spidssnudet frø. 
- Indsatser i Urup Dam og vandløbene i området.
- Geels å, som i projektet også indgår som korridor fra Natu-

ra2000 området Urup dam til Odense Fjord. 

7. Orientering om Odense Fjord samarbejde

MKS orienterede om samarbejdet. 
FT nævnte at Odense Kommune i deres klimahandlingsplan har etablering 
af ålegræs med. I Kertinge Nor har ålegræsset det godt, og der er også tiltag 
ved Vigelsø med ålegræs. 

Til næste møde med Grønt Råd var der et forslag om at sekretæren for 
Odense Fjord samarbejdet, Rasmus Ankerstjerne kunne komme og holde et 
oplæg. 

8. Problemer med fugleforstyrrelser ved højvande i Sybergland (Mo-
gens)

MRP fortalte at Sybergland nu næsten har national fuglestatus, fordi der 
kommer så mange fugle til området 
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Side 4 af 4MRP orienterede om at der bl.a. var observeret ca. 200 brushøns og ca. 
2100 Krikænder. På dofbasen.dk kan en fuld Novana-optælling af området 
findes.  
Der er dog nogle problemer nu hvor der er mange fugle og meget vand:

- Fordi vandet er så tæt på fugletårnet skræmmer besøgende fug-
le væk, når de går op i tårnet. Derfor bør trappen til fugletårnet 
afskærmes, og stierne til fugletårnet bør omlægges så man går 
langs fuglene og ikke imod dem. 

- Brinkerne er måske for stejle, Det ser f.eks. ud til at alle Lappe-
dykker-rederne blev slået i stykker af  bølgerne mod brinkerne 
-> en løsning kunne at lade være med at slå for meget af vege-
tationen.. 

- Der er kommet blågrønalge-opblomstring. Det skyldes for-
modentlig de mange fugle, samt næringsstoffer fra dræn. 

MKS orienterede også kort om oversvømmelsen fra 9. juli i år, da vi nu i 
administrationen opstarter en ny vandløbssag for at gøre området mere 
robust ved store regnhændelser. 

Det er snart tid til møde i Sybergland-arbejdsgruppen, MKS indkalder til mø-
de. 

9. Evt. 

SBB orienterede kort om Baltic Pipe. 

Næste møde skal være i januar 2022. 
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